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Novembrski Aluminij smo praviloma
posve~ali tovarni{kemu prazniku,   na-
grajencem in jubilantom. Tudi letos
tega nismo ob{li, saj smo se z naslov-
nico vrnili na za~etek tovarne. A tokrat
bo vse skupaj vendarle izzvenelo dru-
ga~e zaradi resne gospodarske krize,
pa tudi zaradi nenormalnega odnosa
lastnika, ki ga zanima vse drugo bolj
kot delo. 

[e najmanj{a te`ava je, da bo podeli-
tev zlatih metuljev opravljena skrom-
no, v sejni sobi v o`jem krogu. To
namre~ ni~ ne zmanj{a Viktorjevih,
Valerijinih, Vitomirjevih in Milanovih
zaslug, zaslug sodelavcev, ki so jih v
njihovih delovnih okoljih spoznali za
najbolj zaslu`ne med zaslu`nimi, na
predlog komisije in v soglasju z
Upravo Taluma pa so bili tudi izbrani.
Skromnej{a podelitev je le na~in prila-
gajanja nastali situaciji, saj je zelo
pomembno, da znamo `e na za~etku
krize usmerjati svoje ravnanje. 

Zakaj je kriza nastala in kaj nas ~aka,
so mnogi zelo u~eno razlagali in pred-
lagali re{itve na finan~nem in gospo-
darskem podro~ju. Strah nas je, ker
beremo, da je mo`no, da bi v Sloveniji
prihodnje leto izgubilo delo do 50.000

delavcev. Nas zanima Talum! Vodstvo
se je hitro odzvalo, zato smo ~lana
Uprave za proizvodnjo in razvoj
Bojana @igmana zaprosili, naj nam
pojasni osnovne ukrepe v obratih, ki
smo jih `e za~eli izvajati, in na~rte za
naprej. 

Tudi v pogovoru s ~lanico Uprave za
kadre Brigito A~imovi} je Lilijana
Ditrih izpostavila vpra{anje o varnosti
zaposlitve in ugodnostih, ki jih zapo-
sleni ve~krat {tejemo za nekaj samo-
umevnega, ~eprav v mnogih podjetjih
o njih lahko le sanjajo. »Pripravljamo
razli~ne mo`nosti, ponudbe drugega
dela, prerazporejanje delovnega ~asa
…« je A~imovi}eva povedala o tem,
kak{ne so trenutne mo`nosti. Poleg
tega nam je razkrila marsikaj o sebi,
~esar morda nismo vedeli. Lepo, njene
besede si bomo zapomnili. 

Pozorno preberite tudi strani 14 in15
in spoznali boste, zakaj se je dobro
oglasiti na Svetinjah 7 pri Jeruzalemu,
na doma~iji na{ega sodelavca Draga-
na Kokota.

Opazili boste, da tokrat ne razglabl-
jamo o sklepih skup{~ine Taluma, na
kateri je na{ ve~inski lastnik zamenjal

dva ~lana nadzornega sveta. Ne vemo
tudi, kaj bodo naredili na naslednji
seji, bo pa to `e znano, ko boste brali
te vrstice. 

A ne gre za to, njihova »mo~« je tako
ali tako padla. Gre za nekaj drugega.
Gre za dr`o na{ega predsednika
Uprave, ki je v ve~letni »vojni« s prej-
{njo oblastjo pokazal in dokazal nekaj
neverjetnega, ~esar {e ni mogo~e real-
no opisati. Nastajajo~a kriza bo ta
uspeh morda zameglila, vendar bodo
mnogi, posebej direktorji podjetij,
znali iz tega potegniti nauk. Talumovci
lahko slutimo, da mu je uspelo tudi
zaradi tega, ker mu poleg strokovnosti
v `ilah te~e Talumova kri. Ne samo
njemu. 

Ta izku{nja ga je veliko stala in oben-
em utrdila njegove vrline, zato ne pre-
sene~a, da je ostal tukaj in mu mi
pomenimo ve~ kot ponujeno delo
ministra v novi slovenski vladi. Sode-
lovanje na gospodarskem podro~ju,
posebej pri energetiki, pa bo vsekakor
obojestransko zelo koristno.

Osnovne ukrepe 
smo za~eli izvajati

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»Nastajajo~a kriza bo ta
uspeh morda zameglila,
vendar bodo mnogi, posebej
direktorji podjetij, znali iz
tega potegniti nauk.«
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Komisija  za priznanja, ki jo sestavlja-
jo predsednica Andreja Sre~kovi~ ter
~lana Bogdan Lukman in Miran Kelenc,
je letos v razpisnem roku prejela 12
predlogov za priznanje zlati metulj.
Komisija se je sestala 27. 10. 2008 in
pri pregledu predlogov ugotovila, da
so vsi podani v skladu z veljavnim or-
ganizacijskim predpisom, zato je pri
izboru upo{tevala vse prejete pred-
loge, in sicer:

- 1 predlog Sveta delavcev,
- 1 predlog DE Gnetne zlitine,
- 1 predlog DE Kontrola kakovosti,
- 1 predlog DE Ulitki,
- 1 predlog DE Izparilniki,
- 1 predlog DE Livarske zlitine,
- 1 predlog DE Energetika,
- 2 predloga DE Anode in
- 3 predloge DE Vzdr`evanje.

Glede na obrazlo`itve so bili podani en
predlog za `ivljenjsko delo in enajst
predlogov za uspe{no delo v zadnjem
letu oziroma zadnjih nekaj let v dru`bi
Talum. Komisija se je ponovno sesta-
la 29. 10. 2008 in v skladu z OP
84.512.02 soglasno izbrala spodaj na-
vedene predloge za podelitev priznanj,
ki jih je Uprava Taluma tudi potrdila.

ZZllaattee  mmeettuulljjee  ttoorreejj  lleettooss  ddoobbiijjoo::
Ob upo{tevanju predloga Sveta
delavcev in v skladu z OP 84.512.02
se za dolgoletne delovne dose`ke
(`ivljenjsko delo) v dru`bi Talum zlati
metulj podeli

gospodu VVIIKKTTOORRJJUU  DDVVOORR[[AAKKUU iz DE
Vzdr`evanje.
Gospod Viktor Dvor{ak je zaposlen kot
vodja skupine za izdelavo elementov
naprav v strojni delavnici DE Vzdr`e-
vanje. V Talumu oziroma takratnem
TGA se je zaposlil 18. 9. 1978 kot
kvalificirani klju~avni~ar. Kmalu nato

je kon~al izobra`evanje za visoko kva-
lifikacijo in leta 1982 postal pomo~nik
vodje klju~avni~arske skupine v
takratnih Strojnih delavnicah. Ker je
pri svojem delu dosegal zelo dobre
rezultate in bil cenjen ter spo{tovan pri
svojih sodelavcih, ni naklju~je, da je
jeseni leta 1990 postal vodja klju~av-
ni~arske skupine oziroma zdaj{nje
skupine za izdelavo elementov naprav.
Prav izdelki, izdelani v njegovi skupi-
ni, v veliki meri pomagajo pri odpravi
napak na strojih in napravah, ki so
pomembni za samo proizvodnjo pri-
marnega aluminija in za druga po-
dro~ja proizvodnje v okviru podjetja. V
~asu vodenja skupine se je pri njem
u~ilo in se tudi izu~ilo prvih klju~av-
ni~arskih korakov nekaj deset u~encev
raznih poklicnih {ol, med katerimi je
precej tak{nih, ki danes pomenijo
jedro vzdr`evalni{kih ekip v DE Vzdr-
`evanje, kar daje vzgoji lastnega kadra
poseben pomen.
Svoje delo je vedno opravljal brezhib-
no ter z veliko mero ob~utka za orga-
nizacijo in vodenje, kar se ne nazadnje
ka`e tudi v rezultatih.  
V skladu z OP 84.512.02 se za us-
pe{no delo v zadnjem letu oziroma

zadnjih nekaj let v dru`bi Talum pode-
lijo trije zlati metulji.
Ob upo{tevanju predloga vodje DE
Kontrola kakovosti se zlati metulj
podeli

gospe VVAALLEERRIIJJII  RROOJJKKOO iz DE Kontrola
kakovosti.
Valerija Rojko, univ. dipl. in`. kem.
tehnol., se je rodila 21. 1. 1966 in sta-
nuje v Zavr~u. [tudirala je na takratni
Visoki tehni{ki {oli za kemijo in kemi-
jsko tehnologijo v Mariboru, kjer je

tudi diplomirala. Kot {tipendistka TGA
se je julija leta 1991 zaposlila najprej
kot pripravnica VII. stopnje zahtevno-
sti v takratni DE Kontrola kvalitete. Po
opravljenem pripravni{tvu je bila od
leta 1992 na delovnem mestu sprek-
troskopskega analitika I, zadnji dve leti
pa je pomo~nica vodje laboratorija.
Letos tako mineva 16 let, kar je
Valerija prestopila prag Taluma in ves
~as velja za vestno, natan~no in po{-
teno delavko, v svoji stroki pa za spe-
cialistko in strokovnjakinjo za podro~-
je opti~ne emisijske spektrometrije

(OES) in rentgenske fluorescence
(XRF). Neposredno je odgovorna za
to~ne rezultate sestave aluminija in
aluminijskih zlitin iz na{ih livarn, ki
gredo ve~inoma na trge EU, t. j.
kupcem iz avtomobilske, gradbene in
strojne industrije. Njeni vztrajnost in
natan~nost sta se obrestovali `e pri
namestitvi novega robotiziranega
kvantometra, s katerim se opravi ve~
kot 150.000 analiz vzorcev aluminija
na leto. Poleg tega je bila v letih 2000
in 2001 klju~na oseba pri projektu
laboratorijskega informacijskega sis-
tema, ki ga je tudi uspe{no vzpostavi-
la, sedaj pa ga kakovostno vzdr`uje in
usposablja sodelavce pri uvedenih
spremembah in novostih. Brez ustrez-
ne ra~unalni{ke podpore za podro~je
laboratorijskega presku{anja si danes
tega dela ni mogo~e ve~ predstavljati. 
Prav tako bi brez Valerije Rojko te`ko
izpeljali zamenjavo instrumenta za
rentgensko fluorescenco, ki predstav-
lja veliko pridobitev pri elementarnih
analizah trdnih, pra{kastih in teko~ih
surovin in pomo`nih materialov.
V zadnjem obdobju je svoje strokovno
podro~je potrdila in ga {e nadgradila
tudi z uspe{nim akreditiranjem po-
stopkov pri Slovenski akreditaciji v
okviru standarda ISO 17025.
Ob upo{tevanju predloga vodje DE
Gnetne zlitine se zlati metulj podeli

gospodu VVIITTOOMMIIRRJJUU  KKRRAAPPEE@@UU iz DE
Gnetne zlitine. 
Vitomir  Krape` je v dru`bi zaposlen
od leta 1981. Vse do danes opravlja
razli~na dela pri vlivanju aluminija v
livarnah, v za~etku na delovnem mestu
pomo`na dela v livarni, kasneje kot
vodja del pri vlivanju aluminija. Sedaj
opravlja delo livarja v DE Gnetne zli-
tine.

Leto{nja priznanja

ZLATI METULJ

ANDREJA SRE^KOVI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Viktor Dvor{ak

Valerija Rojko
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Prav vestno in po{teno delo je tisto
jamstvo, ki omogo~a prejeti to
presti`no nagrado. Pri svojem delu
Vitomir Krape` vseskozi izstopa s svo-
jim odnosom do dela, nadpovpre~ni-
mi rezultati dela ter s prena{anjem
svojega znanja in bogatih izku{enj na
mlaj{e sodelavce. Posebej je treba
poudariti, da s svojim delom izstopa v
delovnem okolju, zato je med sodelav-
ci izredno spo{tovan. Prav taki delavci
pa so v Talumu potrebni in cenjeni. 
Ob upo{tevanju predloga vodje DE
Energetika se zlati metulj podeli

gospodu MMIILLAANNUU  @@UUMMBBAARRJJUU iz DE
Energetika.

Milan @umbar je svoje delo v na{em
podjetju za~el kot tehnolog v elek-
trolizi, nadaljeval kot tehnolog v
sedanji DE Anode in kmalu postal
vodja obrata za proizvodnjo anodnih
blokov v DE Anode. Od leta 1992
opravlja dela in naloge vodje obrata
Elektroenergetika v sklopu DE Energe-
tika.

S svojim znanjem, po`rtvovalnostjo,
inovativnostjo, entuziazmom, izku{-

njami ter ob~utkom za “delati prave
stvari na pravi na~in” pomembno
prispeva h kakovostnemu obvlado-
vanju podro~ja elektroenergetike v
podjetju. Omeniti je treba predvsem
dejstvo, da je z organiziranostjo dela
in doslednostjo v obratu, v veliki meri
pa tudi s svojim delom omogo~il rea-
lizacijo projekta MPPAl, 2. faza, za
podro~je napajanja elektrolize C,
konkretno postavitev in zagon novega
tiristorskega usmernika in TR10 ter
rekonstrukcijo regulacije vseh trasfor-
matorjev za halo C. Omeniti velja {e
druge velike projekte, katerih organi-
zator, vodja in soizvajalec je: popolna
avtomatizacija delovanja zasilnega
napajanja z elektri~no energijo, rekon-
strukcije transformatorskih postaj za
DE Ulitki, Livarne, Anode, za vodarno,
kompresorske postaje, izgradnja nad-
zornih sistemov ...

V zadnjem letu vodi ve~ vzporednih
razvojnih oziroma investicijskih pro-
jektov v DE Elektroenergetika (rekon-
strukcije transformatorskih postaj
Ulitki, Kotlarna, Anode, Livarne, vo-
darna, daljinski nadzor kompresorjev

in pomo`ne enosmerne napetosti ter
za{~itnih relejev transformatorskih po-
staj, meritve in analiza toplotnih polj v
transformatorjih za halo C …), kjer
delovni ~as `e dolgo ni ve~ omejen na
8 ur, pa~ pa ponavadi na 10 ur in ve~.

Z izobra`evanjem in vzpodbujanjem
prena{a sodelavcem svoje znanje in
izku{nje, s ~imer jih usposablja za sa-
mostojno delo na vseh podro~jih elek-

troenergetike in tako zagotavlja konti-

nuiteto pri strokovnosti in kakovosti

dela. 

S svojimi predlogi, predvsem na

podro~ju tehnologije in organizira-

nosti dela in delovnih sredstev, kako-

vostno vpliva na razvoj celotne organi-

zacijske enote.x

Vitomir Krape`

Milan @umbar

1100  lleett
Mihael Hamer{ak
Stanislav Kornet 
Davorin Muzek 
Metka Purg Skaza 
Darko Var`i~ 

2200  lleett
Ivan Bauman 
Stanislav Bezjak 
Vinko Bombek 
Bojan Brence 
Franc Bren~i~ 
Franc ^agran 
Janez Fegu{ 
Gorazd Fi{er 
Branko Forstneri~ 
Alojz Fric 
Du{an Fridl 
Miran Gajser 
Alojz Ga{pari~ 
Jo`ef Godec 
Andrej Habjani~ 
Stanko Hergula 
Franjo Horvat 
Drago Hunjet 
Albin Intihar 
Zlatko Intiher 
Franc Irgl 
Branko Jur{ek 
Stanko Jus 
Jo`e Justin 
Nenad Kardum 
Miran Klemen~i~ 
Ivan Kmetec 
Milan Kmetec 
Branko Kosec 
Darko Krajgar 
Du{an Krajnc 
Miran Krajnc 
Ernest Kup~i~ 
Daniel La~en 
Milorad Lazi~ 

Viktor Lesjak 
Jo`e Liponik 
Slavko Ljubec 
Jo`ef Lorber 
Milan Loren~i~ 
Slavko Lovren~i~ 
Stanislav Matja{i~ 
Franc Mlakar 
Jo`ef Mlakar 
Anton Mohorko 
Branko Munda 
Danilo Muzek 
Stanislav Pal 
Jo`e Pal~i~ 
Boris Perger 
Branko Petek 
Branko Petek 
Igor Petelin{ek 
Dragan Petkovi~ 
Branko Poto~nik 
Danilo Preac 
Jo`ef Premzl 
Edvard Pu{nik 
Janez Rajh 
Janez Raku{a 
Marjan Reberni{ek 
Franc Rihtari~ 
Janko Rogina 
Majda Rola 
Franc Sauer 
Franc Sever 
Mirko Strm{ek 
Franc [irovnik 
Irena [irovnik 
Marijan [irovnik 
Ludvik [kerget 
Jo`ef [krila 
Albin [migoc 
Zvonko [topfer 
Janez Ta{ner 
Janez Toplak 
Marjan Valenko 
Daniel Veg 

Janez Vogrinec 
Milan Vogrinec 
Fran~ek Vorih 
Anton Zajc 
Simon Zajc 

3300  lleett
Majda Bedenik 
Peter Bombek 
Miran Cafuta 
Ne`a Cafuta 
Anton Dreven{ek 
Drago Dugolin 
Viktor Dvor{ak 
Marija Gorjup 
Marko Jurilj 
Miran Kelenc 
Janez Kiseljak 
Boris Knez 
Jo`ef Korez 
Lidija Kosi 
Rajko Kosi 
Danilo Majcen 
Franc Majcen 
Ema Mati~ 
Jolanda Matijevi~ 
Du{an Menoni 
Sre~ko Mlakar 
Andrej Ogrizek 
Zdenka Ornik 
Miran Pe{l 
Milan Toplak 
Majda Turk 
Marija Vindi{ 
Franc Vinkler 
Drago Vugrinec 
Fran~i{ka Zaj{ek 

4400  lleett
Franc ^ernen{ek 

Leto{nji jubilanti
Listino za 10, 20, 30 in 40 let prejmejo:
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Dne 27. 10. je bilo zasedanje skup{~ine na{e dru`be. Na skup{~ini je ve~inski
delni~ar Eles sprejel odlo~itev o pred~asnem odpoklicu dosedanjih ~lanov nad-
zornega sveta dr. Darinke Fakin in Stanka Simoni~a, ki ju je zamenjal z novima
~lanoma, Robertom Ro`i~em iz Ljubljane in Stankom Er{tetom iz Maribora. Prva
seja nadzornega sveta v novi sestavi je sklicana za ponedeljek, 17. 11. 2008, 
ob 15. uri.x

Obvestilo o zasedanju
skup{~ine

UPRAVA

FOTO: IVO ERCEGOVI]

Mag. Danilo Toplek med novinarji

Posledice svetovne finan~ne krize se
ka`ejo tudi v panogi aluminija. Najpo-
membnej{a sektorja porabe aluminija
– gradbeni{tvo in transport – sta ob-
~utno zmanj{ala povpra{evanje. ^e je
prvi val zmanj{anega povpra{evanja
pred nekaj meseci zajel dobavitelje
sestavnih delov avtomobilske indus-
trije in izdelovalce profilov, se sedaj ta
vpliv {iri tudi na druge proizvajalce v
proizvodni verigi aluminija. Zmanj-
{anje povpra{evanja je zaslediti tudi v
industriji gospodinjskih aparatov. Ta-
ko so se u~inki sprememb za~eli kaza-
ti tudi v Talumu, ki se kot dobavitelj
pojavlja v najbolj prizadetih segmentih
gospodarstva.
Da bi ubla`ili negativne u~inke zmanj-
{anega povpra{evanja, smo v Talumu
takoj za~eli uvajati nekatere ukrepe:
- prilagajati {tevilo zaposlenih
- spreminjati organizacijo dela,
- ustavljati izvedbo vseh novih inves-

ticij in obnovitvenih del,
- ustavljati razgradnjo elektrolize B in

spremljajo~ih naprav, 

- zmanj{evati vse nabave materiala in
storitev, ki niso neposredno po-
vezane s proizvodnjo,

- poostreno nadzorovati stro{ke na
vseh podro~jih.

Pripravljamo `e drugi sve`enj ukrepov,
ki jih bomo izvedli v naslednjih dveh
mesecih.
Verjamem, da bomo s hitrim in do-
slednim izvajanjem sprememb, ki so

odgovor na zaostrene razmere za
poslovanje, tudi to kriti~no obdobje
uspe{no prebrodili in da bo Talum po
tej krizi sicer druga~en, kot je danes,
vendar {e naprej uspe{no podjetje.x

Odgovor na krizo

BOJAN @IGMAN
FOTO: DARKO FERLINC

Bojan @igman

»Verjamem, da bomo 
s hitrim in doslednim 
izvajanjem sprememb, 
kot odgovor na zaostrene
pogoje poslovanja, tudi to
kriti~no obdobje uspe{no
prebrodili /.../«
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Na osnovi podatkov o proizvodnji in
razvoju, ki nam jih redno posredujejo
vodje delovnih enot in slu`b, dobimo
tudi informacije o kakovosti dela in
izdelkov. Kakovost torej ustvarjajo
neposredno v obratih, skrb za sprem-
ljanje vrednosti parametrov {ar` glede
na kup~evo specifikacijo, ~e se omeji-
mo na aluminij, pa ima v rokah labo-
ratorij. Vemo tudi, da se je v zadnjem
~asu zaradi pretaljevanja odpadnega
aluminija, izklopitve elektrolize B  in
nove proizvodnje ulitkov sestava alu-
minija nekoliko spremenila. Za labora-
torij je najbolj pomembno, da je rezul-
tat, ki ga dajo naro~niku, to~en. Zato
smo za dodatno pojasnilo zaprosili
Valerijo Rojko, specialistko za analize
aluminijskih vzorcev na opti~nem
emisijskem spektrometru (kvantomet-
ru), kjer obdelajo ve~ kot osem tiso~
vzorcev na mesec.

KKaatteerree  ddeellee  pprroocceessaa  aannaalliizziirraattee  iinn  kkaakkoo
jjee  ttoo  oorrggaanniizziirraannoo??
V laboratorij prihajajo aluminijski
vzorci iz elektrolize in livarn (DE
Livarske zlitine, DE Gnetne zlitine, DE
Rondelice, DE Ulitki). Vzorce iz livarn
dobivamo po pnevmatski cevni po{ti,
vzorce aluminija iz elektroliznih pe~i
pa prinesejo iz elektroliz. 

AAllii  llaahhkkoo  nnaa  kkrraattkkoo  ooppii{{ee{{  pprroocceedduurroo
oobbddeellaavvee  vvzzoorrcceevv  iinn  vvaa{{  iinnffoorrmmaacciijjsskkii
ssiisstteemm??
Ko vzorec prispe v laboratorij, ga
najprej vizualno preverimo, in ~e nje-
gova velikost in oblika ustrezata zahte-
vam za analizo, sledi priprava vzorca
na rezkalniku; v nasprotnem primeru
je treba odliti nov vzorec. Na rezkal-
niku z rezkanjem odstranimo 3 mm
povr{ine vzorca. Za preverjanje pogo-
jev merilnega instrumenta pred anali-

zo vzorcev aluminija in aluminijskih
zlitin uporabljamo certificirane refe-
ren~ne materiale Alcan, Alusuisse,
VAW in Hydro, ki so  osnova tudi za
vodenje kontrolnih kart. ^e so vzorec
in pogoji aparata ustrezni, sledita regi-
stracija in analiza vzorca na opti~nem
emisijskem spektrometru. Po kon~ani
analizi se povpre~je treh posami~nih
meritev samodejno prenese v labora-
torijski informacijski sistem (LIMS-
TaLab), ki je na razpolago vsem
uporabnikom. ^e je odstopanje med
posami~nimi rezultati meritev preve-
liko, je vzorec nehomogen in treba je
odliti novega. 

KKaakkoo  hhiittrroo  oopprraavviittee  aannaalliizzoo??
Povpre~en ~as od sprejetja vzorca v
laboratorij do konca analize je okrog
10 minut, odvisno od predhodnega
{tevila vzorcev, ki ~akajo na analizo.

KKaakk{{nnaa  jjee  zzaanneesslljjiivvoosstt  kkvvaannttoommeettrraa??
AAllii  ssoo  ookkvvaarree  ppooggoossttee  iinn  kkaakkoo  jjiihh
rree{{uujjeettee??
Kvantometer je stabilen, zato je njego-
va zanesljivost zelo dobra. Ve~jih
okvar je malo, manj{e okvare oziroma
zastoje, ki nastanejo pri meritvah na
opti~nem emisijskem spektrometru,
izku{eni analitiki odpravijo sami. Ve-
~ino ve~jih napak ali okvar odpravi
na{ redni serviser Miran Jeza iz DE
Energetika, saj je treba zagotoviti prak-
ti~no 24-urno razpolo`ljivost instru-
menta.  

KKoolliikkoo  aannaalliizz  ssttee  oopprraavviillii  ddoosslleejj,,
kkaakk{{nnee  ssoo  nnaappoovveeddii  zzaa  pprriihhooddnnoosstt??
Lani smo na opti~nem emisijskem
spektrometru analizirali 98.606 vzor-
cev, kar je povpre~no 8217 vzorcev na
mesec. Kakor doslej bo tudi v prihod-

nje {tevilo vzorcev odvisno od {tevila
odlitih {ar` v livarnah.

OOmmeenniillaa  ssii  `̀ee,,  ddaa  uuppoorraabblljjaattee  rreeffee--
rreenn~~nnee  mmaatteerriiaallee  iizz  nnaajjbboolljj  rraazzvviittiihh
ppooddjjeettiijj..  KKaajj  ppaa  mmeeddllaabboorraattoorriijjsskkoo
ssooddeelloovvaannjjee??  KKoolliikkoo  ttoo  vvpplliivvaa  nnaa
zzaanneesslljjiivvoosstt  mmeerriitteevv??
Z medlaboratorijskim primerjalnim
presku{anjem preverjamo in dokazu-
jemo to~nost na{ih meritev. Lansko
leto smo uspe{no sodelovali v treh
medlaboratorijskih primerjalnih pres-
ku{anjih s 7 vzorci in 108 parametri
pri Hydru in pri ^e{kem akreditaci-
jskem in{titutu. Pri obeh organizator-
jih je skupaj z nami sodelovalo {e 50
razli~nih laboratorijev s celega sveta.
Lahko smo ponosni, da so na{i rezul-
tati primerljivi po vseh kriterijih, ki so
vedno stro`ji. Na rezultate leto{njega
primerjalnega presku{anja {e ~akamo.

KKaakk{{eenn  jjee  ppoommeenn  ddooddeelliittvvee  aakkrreeddiittaacciijj--
sskkee  lliissttiinnee,,  kkii  ssee  oobbnnaavvlljjaa  `̀ee  nneekkaajj  lleett??
Leta 2004 nam je Slovenska akredi-
tacija podelila akreditacijsko listino za
izpolnjevanje zahtev standarda SIST
EN ISO /IEC 17025, med drugim tudi

za podro~je opti~ne emisijske spek-
trometrije za analize aluminija in alu-
minij-silicijevih zlitin. Slovenska
akreditacija enkrat letno v DE Kontrola
kakovosti opravi ocenjevalni obisk.
Vsa ocenjevanja doslej so bila
uspe{na, kar lahko jemljemo kot vi{jo
stopnjo zaupanja v rezultate analiz.

AAllii  kkuuppccii  vvaa{{ee  aannaalliizzee  ttuuddii  kkddaajj
rreekkllaammiirraajjoo??
Upravi~enih reklamacij kupcev glede
na kemi~no analizo v zadnjih letih ni
bilo. ^e so manj{e pripombe eventu-
alno bile, smo jih re{ili sproti, pri
~emer nam je uspelo dokazati to~nost
rezultata.

AAllii  llaahhkkoo  ss  ssvvoojjeeggaa  zzoorrnneeggaa  kkoottaa
kkoommeennttiirraa{{  ggiibbaannjjee  kkaakkoovvoossttii  nnaa{{iihh
iizzddeellkkoovv??
To, kako se je gibala kakovost alu-
minija zadnja leta, te`ko komentiram.
Na osnovi analiz pa lahko re~em, da z
zaprtjem elektrolize B nimamo ve~
tako ~istega aluminija, predvsem kar
zadeva elementa `elezo in fosfor, ki ju
nekateri kupci zahtevajo v ~im ni`jih
koncentracijah.x

Analize aluminijskih vzorcev
na opti~nem emisijskem spektrometru 

KONTROLA KAKOVOSTI

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^

Valerija Rojko pri kvantometru
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Avgusta so se za~ela obnovitvena dela
v po~itni{kih apartmajih na Treh
kraljih in se kon~ala v prvi polovici
novembra.  
Po~itni{ke kapacitete zajemajo dva
manj{a apartmaja za dve osebi (soba 5
in soba 6) in enega za {tiri osebe
(soba 10).  Apartmaje smo obnovili v
celoti, saj  so bila vsa leta doslej opra-
vljena le manj{a vzdr`evalna dela. Vse
tiste, ki boste pre`ivljali dopustni{ke
dni v po~itni{kih kapacitetah, prosimo
za skrbno ravnanje z osnovnimi sred-
stvi.

Na leto{nji razpis za uporabo po~it-
ni{kih kapacitet na Treh kraljih se je v
razpisnem roku do  17. oktobra 2008
prijavilo le 17 delavcev.  V skladu s
Pravilnikom o kori{~enju po~itni{kih
kapacitet so jim bile tudi dodeljene. 
Sneg smu~arjem zadnja leta ni najbolj
naklonjen, {e posebej na ni`je le`e~ih
smu~i{~ih, kot so Trije kralji, zato tudi
ni prevelikega zanimanja zaposlenih
za bivanje v omenjenih apartmajih. So
pa Trije kralji dobro izhodi{~e za po-
hodnike, da obi{~ejo pohorski biser
^rno jezero, slap [umik z delom

Ena od najpomembnej{ih nalog DE
Energetika je zagotavljanje rezervnih
virov energentov za klju~ne porabnike,
za katere bi prenehanje redne dobave
energentov pomenilo veliko gospo-
darsko {kodo. V tokratnem prispevku
predstavljamo klju~ni rezervni vir na-
pajanja porabnikov z elektri~no ener-
gijo.
Predstavljata ga dva dizelska agregata
s pripadajo~o regulacijsko in stikalno
opremo za proizvodnjo elektri~ne

energije, vsak mo~i 1.500 kVA, ki sta
name{~ena v objektu energetske cen-
trale (stara kotlarna). Dizelska motorja
je izdelal ameri{ki proizvajalec Detroit,
elektri~na generatorja pa angle{ki
proizvajalec Stanford. Agregata sta
namenjena za napajanje kompresorjev
in procesnih ra~unalnikov za elektroli-
zo C, ~rpali{~a hladilne vode (vodar-
na), elektromagnetnih ~rpalk za teko~i
aluminij v livarni{kih delovnih enotah,
glavnega informacijskega centra v

Slu`bi za informatiko ter varnostno-
nadzornega centra Vargas-Al. Gre
torej za zelo pomembne porabnike, za
katere je treba neprekinjeno zagotav-
ljati napajanje z elektri~no energijo.
Obratovanje dizelskih agregatov je
povsem avtomatizirano, kar pomeni,
da se v primeru izpada »tuje« elektri~-
ne energije, torej elektri~ne energije iz
prenosnega omre`ja Slovenije, sa-
modejno za`eneta in napajata Talumo-
vo interno elektri~no omre`je, name-
njeno za napajanje navedenih klju~nih
porabnikov. Po ponovni vzpostavitvi
»tujega« napajanja z elektri~no energ-
ijo se dizelska agregata samodejno
sinhronizirata s tujo mre`o. Po eno-
minutnem vzporednem obratovanju se
izklju~ita in sta ponovno v stanju
pripravljenosti. Klju~ni porabniki  so
tako v primeru izpada »tujega« omre`-
ja brez napetosti samo kratek ~as
(zagon dizelskih agregatov traja prib-
li`no eno minuto), ob vrnitvi »tuje«
elektri~ne energije pa zaradi samodej-
ne sinhronizacije ostanejo normalno
vklju~eni.
V zadnjih petih letih je bil povpre~no
en nujni zagon agregatov letno, sicer
pa za njihovo brezhibno stanje skrbijo
sodelavci iz OE Elektroenergetika in
OE Vzdr`evanje vozil, ki testirajo delo-
vanje agregatov enkrat mese~no.
Funkcijo zasilnega vira elektri~ne
energije sta do leta 1991 opravljala
dva generatorja, gnana s parnima
turbinama, ki pa ju je bilo treba po
zaustavitvi kotlarne nadomestiti z
drugim ustreznim rezervnim virom
elektri~ne energije. Za zamenjavo re-
zervnega vira je bilo zgolj tri mesece

~asa, naloga pa je bila zaupana Milanu
Tkal~ecu. 
Potek nabave in vgradnje agregatov ter
kasnej{e posodobitve:
- Leta 1990 je eno izmed ve~jih

slovenskih podjetij za takratnega
ira{kega predsednika Sadama Husei-
na v pu{~avi gradilo poletno rezi-
denco, v kateri naj bi namestili tudi
omenjena dizelska agregata kot glav-
na vira elektri~ne energije. 

- Zaradi Zalivske vojne, ki se je za~ela
prav takrat, v Irak niso ve~ dobavljali
opreme, vendar sta bili vsa regu-
lacijska oprema in dokumentacija `e
v Iraku in zato za nas izgubljeni. Pre-
voz dizelskih agregatov je bil v Bol-
gariji zaustavljen in po posredovanju
dobavitelja opreme preusmerjen k
nam v Kidri~evo.

- Manjkajo~o opremo za regulacijo
delovanja agregatov so razvili in
uspe{no vgradili takratno vodstvo
DE Energetika, strokovnjaki s Fakul-
tete za elektrotehniko in podjetje
Adria, ki razvija podobne sisteme za
zasilno napajanje porabnikov na
~ezoceanskih tovornih ladjah. Takrat
vgrajena oprema je zahtevala stalno
prisotnost operaterjev.

- Leta 2005 je bila zaradi prehoda na
povsem avtomatizirano delovanje
posodobljena celotna regulacijska
oprema dizelskih agregatov in stalna
prisotnost operaterjev odtlej ni ve~
potrebna.

Glede na vse dosedanje preizku{nje, ki
jih je na{ vir zasilnega napajanja
klju~nih porabnikov z elektri~no ener-
gijo `e prestal, je njegovo brezhibno
delovanje v celoti zasluga vseh sode-
lavcev, ki skrbijo zanj. Vsi skupaj se
trudimo, da bo tako tudi v prihodnje.x

Zasilni vir elektri~ne 
energije v Talumu

ENERGETIKA

MAG. BO[TJAN KORO[EC
FOTO: BO[TJAN KORO[EC

Dieselski eletri~ni agregat

Prenova po~itni{kih
kapacitet na 
Treh kraljih

VITAL

DANICA HRN^I^
FOTO: DARKO FERLINC
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pragozda, Areh ali Roglo, zanimivo
pohorsko vasico Kebelj, Bistri{ki vint-
gar. Na bli`nji Osankarici je stalna
razstava iz ~asov NOB o usodi borcev
Pohorskega bataljona in poslednje
boji{~e pohorskih junakov pri Treh
`ebljih. Prav tako je v neposredni bli-

`ini ohranjena bolnica Jesen, edina od
mnogih partizanskih bolni{nic. Torej
ve~ kot dovolj za izjemne mo`nosti in
prilo`nosti za oddih, izlet in rekreacijo
v vseh letnih ~asih. 
V nadaljevanju objavljamo proste ter-
mine:

Po obisku gimnazijcev kemikov iz

Ljubljane smo dobili pisemce profe-

sorice Helene Kregar z naslednjo vse-

bino: »Spo{tovani, najlep{a hvala za

organizacijo ogleda Taluma. Dijaki so

bili presene~eni in navdu{enji nad

urejenostjo in zanimivostmi, ki so jih

videli prvi~. Tudi zame je bil ogled

proizvodnje, predvsem pa vtis reda,

kvalitete in ekonomi~nosti lepo pre-
sene~enje.
@elim vam veliko poslovnih uspehov
in zadovoljstva pri delu in upam, da se
ob letu lahko spet oglasim z novo
skupino mladih kemikov.« 
Tudi mi smo bili pozitivno presene~e-
ni ob tem obisku, kajti ve~ini sred-
nje{olcev (tudi iz na{ega okolja) se zdi
obisk tovarne nekoristen.x

Red, kvaliteta in
ekonomi~nosti

OBISK

IVO ERCEGOVI]
FOTO: ARHIV

PPrroossttii  tteerrmmiinnii PPrroossttee  kkaappaacciitteettee
6. 12. 2008 – 11. 12. 2008        soba 5, 6 in 10
11. 12. 2008 – 16. 12. 2008 soba 5, 6 in 10
16. 12. 2008 – 21. 12. 2008 soba 5 in 6
21. 12. 2008 – 26. 12. 2008 soba 5, 6 in 10
26. 12. 2008 – 31. 12. 2008 soba 10
5. 1. 2009 – 10. 1. 2009 soba 5, 6 
10. 1. 2009 – 15. 1. 2009 soba 5, 6 in 10
15. 1. 2009 – 20. 1. 2009 soba 10
20. 1. 2009 – 25. 1. 2009 soba 5, 6 in 10
25. 1. 2009 – 30. 1. 2009 soba 5 in 6
9. 2. 2009 – 14. 2. 2009 soba 5, 6 in 10
14. 2. 2009 – 19. 2. 2009 soba 5, 6 in 10
1. 3. 2009 – 6. 3. 2009 soba 5, 6 in 10
6. 3. 2009 – 11. 3. 2009 soba 5, 6 in 10
11. 3. 2009 – 16. 3. 2009 soba 5, 6 in 10
16. 3. 2009 – 21. 3. 2009 soba 5, 6 in 10
21. 3. 2009 – 26. 3. 2009 soba 5, 6 in 10
26. 3. 2009 – 31. 3. 2009 soba 5, 6 in 10 x Bistri{ki vintgar
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Pogovarjali smo se z Brigito A~imovi~

INTERVJU

Dolo~ene
stvari 
sprejemam
kot
dejstva

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^

Aluminij, {tevilka 11, november 200810



K pogovoru smo povabili ~lanico
Uprave Brigito A~imovi~, ki nam je
predstavila svoj pogled na vodenje,
vrednote, komuniciranje in nakazala
prve aktivnosti na kadrovskem po-
dro~ju v zvezi s krizo, ki je `e tu.

Celotna tvoja delovna kariera je
vezana na Talum. Bila si {tipendis-
tka, pripravnica, psihologinja,
vodja KS, `e 15 let si ~lanica
Uprave. Nekateri pravijo, da bi bilo
vsakih nekaj let treba zamenjati
slu`bo, podjetje. Kaj glede na svoje
delo v enem podjetju pravi{ na to?

Poznam ta razmi{ljanja, v~asih celo
priporo~ila. Verjamem, da imajo svojo
te`o, ~eprav se sama ne bi popolnoma
strinjala s tem. Verjetno so za razvoj
posameznikove delovne kariere naj-
bolj pomembne spremembe, ki jih do-
`ivlja med kariero. Gre za spremembe
v samem podjetju, kot spremembe
vsebine dela, ki ga kot posameznik
opravlja{. Spremembe, ki jih sicer
ponavadi ne maramo, ker moramo po-
sledi~no nekaj spremeniti, so temelj za
druga~nost. Dajo nam osnovo za
druga~no razmi{ljanje in nove ideje.
Zame so spremembe izzivi in ni nujno,
da gre za spreminjanje slu`be oziroma
podjetja.

V slovenskih podjetjih je med ~lani
uprav malo `ensk. Se pri delu »na-
lezete mo{kih lastnosti« ali lahko v
dovolj veliki meri uveljavljate
»`enski princip vodenja«, intuici-
jo, sposobnost empatije, ki so v
prvi vrsti »`enske lastnosti«?

V preteklosti sem o teh vpra{anjih po-
gosto razmi{ljala, celo v raziskavi na
to temo sem sodelovala. Takrat sem

zaznavala, da je vodenje nekako mo{ki
svet in da mo{ki pogosto razmi{ljajo
druga~e kot `enske. ^e si se hotel
uveljaviti, si moral vlo`iti veliko ve~
~asa in prizadevanj, da ti je uspelo.
Sedaj `e kar nekaj ~asa o tem ne
razmi{ljam ve~. Dolo~ene stvari spre-
jemam kot dejstva. Tudi to, da smo
enostavno druga~ni. ^e znamo to
druga~nost strpno sprejemati, je
dobra osnova za bolj kreativno delo.  
O teh zadevah pa verjetno ne razmi{-
ljam ve~ tudi zato, ker menim, da je
najbolj pomembno, da si to, kar si.
Marsi~esa se lahko, ~e si `eli{, sicer
nau~i{. Vendar tega, kar ti je dano ob
rojstvu in kar si pridobi{ v otro{tvu, ne
more{ nadomestiti z u~enjem. Le del.
Zato se mi zdi najpomembneje, da si
to, kar si, da najprej sprejme{ sebe z
vsemi dobrimi in slabimi lastnostmi.
In da na tak{en na~in sprejema{ tudi
druge. 

Popolnih vodij ni. So samo dobri,
uspe{ni. Jonas Ridderstrale je de-
jal, da »ljudje ne zapu{~ajo pod-
jetij, ampak vodje«. Kak{en je tvoj
komentar?

No ja, malo pa je odvisno tudi od
okolja, v katerem posameznik `ivi in
dela. S tem mislim na ponudbo drugih
mo`nosti, ki v dolo~enem okolju so. V
Ljubljani je teh prilo`nosti zagotovo
ve~ kot v Kidri~evem ali na Ptuju.  
V osnovi pa sem prepri~ana, da men-
java slu`be v ve~ini primerov ni pre-
prosta. Najbolj zaradi ~love{kega fak-
torja. S tem mislim na sodelavce, na
katere si navajen, s katerimi si pre`ivel
ve~ino dneva, s katerimi si skupaj
nekaj ustvaril. Ob tem smo zelo
pomembni tudi vodje, pa ~e si to
`elimo priznati ali ne. V `ivljenju ne
zapu{~amo oseb, ki nas cenijo, s
katerimi se lahko pogovarjamo, ki nas
razumejo. Ne zapu{~amo oseb, ki nas
imajo rade. In zakaj bi bilo v poslu kaj
druga~e? Samo zaradi denarja? Ne
verjamem.

Vodenje temelji na medsebojnem
zaupanju in spo{tovanju, ki se ju
ne da zaukazati. Vodja si ju lahko
samo pridobi z delom, znanjem,
osebnim zgledom, pozitivnim od-
nosom do sodelavcev. Kako bi opi-
sala svoj slog vodenja?

Uh, to pa je zelo te`ko in zahtevno
vpra{anje. Tudi nekoliko osebno. Ven-
dar ne bom odgovorila, naj na to
vpra{anje odgovorijo tisti, s katerimi
sodelujem, katerih predloge in ideje
kar pogosto sprejmem, v~asih pa se
odlo~im ~isto po svoje.
Menim, da imam malo me{an slog
vodenja. Dveh na~el pa se pri svojem

delu posku{am dr`ati. Prvo na~elo je,
da lahko vsak pri svojem delu naredi
napako. Vendar iste napake ne sme
ponavljati. In drugo na~elo je, da ko se
naredi napaka, ko je nekaj napa~no
narejeno, ko je sprejeta napa~na
odlo~itev, ne i{~imo krivca, i{~imo
razlog oziroma osnovo ter predvsem
re{itev! Med iskanjem re{itve bo tisti,
ki je napako povzro~il, to najverjetneje
zaznal in spoznal. In je ne bo ponovil.
^e pa jo bo, gre za prvo na~elo. 

Za uspe{no delo vodje so pomem-
bni sodelavci. Na kak{en na~in si
jih izbira{?

V `ivljenju je pa~ tako, da si nekatere
stvari lahko izbere{, druge pa mora{
sprejeti. Tako je tudi s sodelavci. Naj-
bolj pomembno je, da jih sprejme{
tak{ne, kot so, in da skupaj z njimi

»Zato se mi zdi 
najpomembneje, da si to,
kar si, da najprej sprejme{
sebe z vsemi dobrimi in
slabimi lastnostmi. In da na
tak{en na~in sprejema{ tudi
druge.«

»V `ivljenju ne zapu{~amo
oseb, ki nas cenijo, 
s katerimi se lahko 
pogovarjamo, ki nas
razumejo. Ne zapu{~amo
oseb, ki nas imajo rade. 
In zakaj bi bilo v poslu kaj
druga~e? Samo zaradi
denarja? Ne verjamem.«
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realizira{ ideje in naloge, ki si jih za-
damo. V~asih je to bolj preprosto,
drugi~ te`je. 

Katere lastnosti v najve~ji meri
ceni{ pri sodelavcih in katere ti
»parajo `ivce«?

Cenim rezultat. Pa naj k temu spadajo
delavnost, lojalnost, u~ljivost, natan~-
nost, hitrost, druga~nost. Najbolj pa
cenim nove ideje in njihovo izvedbo.
U`ivam, ko vidim, da sodelavci delajo
z neko posebno energijo, ki se je
pravzaprav ne da opisati. Rekla bi, da
s strastjo.
Ne~esa pa res ne maram. Ob storjeni
napaki mi »para `ivce« nenehno doka-
zovanje in prepri~evanje, da napaka ni
bila storjena. Iskanje tistega, ki jo je ali
pa naj bi jo naredil. Sem ~lovek akcije
in prepri~ana, da moramo iskati re{i-
tev, kako zadevo popraviti in urediti.  

Dober vodja se zaveda, da ni
popoln. Katere so tvoje dobre last-
nosti in katere {ibke?

[ibkim lastnostim bi lahko rekli tudi
slabe. Je tako mi{ljeno? Imam jih kar
nekaj. V~asih premalo poslu{am, po-
gosto sem neu~akana, zgodi se, da me
prehitro mine potrpe`ljivost. Rada bi
vse naenkrat in takrat preve~ pritiskam
na sodelavce. Verjetno sem tudi
preve~ avtoritativna. Verjetno bi se
na{lo {e kaj.
Vse druge lastnosti pa so dobre, ha,
ha, ha. Eno pa dr`i, ~e boste verjeli ali

ne: ljudi imam rada. Tak{ne, kot so. In
to je zame glavno.

Katero lastnost bi `elela spremeniti
ali si jo na novo pridobiti?

Modrej{i (beri: starej{i) si, te`e se je
spreminjati. ^e pa bi postala bolj po-
trpe`ljiva, bi bila zelo vesela.

Vedno si polna novih idej. Lahko
katero predstavi{?

Kar nekaj idej, ki so se porodile zadnje
mesece, bo moralo po~akati na ugod-
nej{e ~ase. [e ni dolgo nazaj, ko smo
se v Talumu ukvarjali predvsem s tem,
kako pridobiti in zadr`ati sodelavce.
Danes glede na zmanj{anje naro~il i{-
~emo variante, kako na ~im bolj ne-
bole~ na~in slediti zmanj{anju naro~il
tudi pri optimalizaciji {tevila za-
poslenih. 

Klima v Talumu je dobra, v neka-
terih okoljih celo odli~na. Sodelav-
ci so zavzeti, motivirani za delo,
~utijo pripadnost podjetju … Kaj
lahko vsi skupaj naredimo, da bi
tako ostalo {e naprej?

Tudi v prihodnje moramo biti odkriti.
Sodelavcem moramo jasno in razum-
ljivo predstaviti dejavnike, ki vplivajo
na poslovanje podjetja. Predstaviti
mo`ne aktivnosti in jih realizirati.
Predvsem pa si zaupati.

Interne komunikacije so Talumova
ve~no nedokon~ana zgodba. Kak-
{no je tvoje mnenje?

Komuniciranje, tako enosmerno kot
dvosmerno, je ve~na tema in bo tak{-
na tudi ostala. Menimo, da je informa-
cij vedno premalo, da nas drugi pre-
malo vpra{ajo, kaj mislimo in kaj si
`elimo. Pogosto se nam zdi, da o
posameznih vsebinah premalo vemo,
da bi nam morali drugi povedati in
predstaviti ve~ kot nam. To velja za
vse, tudi zame. A kaj, ko so ponavadi
velike razlike med tem, kaj pri~akuje-
mo, in predvidevanji drugih, kak{ne
vsebine nas zanimajo. Prepri~ana
sem, da moramo za dovolj informacij
nekaj narediti tudi sami. Preprosto
vpra{ati. 

Eno izmed metod, orodij komunici-
ranja, predstavlja tudi Talumov
dialog – letni pogovor o delu. V
posameznih okoljih ga `e izvajajo,

v drugih se mu {e izogibajo. Kaj
meni{ o tem?

Tema, za katero se bojim, da so
pri~akovanja sodelujo~ih precej raz-
li~na. Kljub pogostemu pisanju o tej
temi in konkretnih treningih tistih, ki
bomo dialoge vodili. Talumov dialog
je v prvi vrsti namenjen dogovoru o
ciljih in nalogah za prihodnje leto in
dogovoru o manjkajo~ih znanjih ter
drugih potrebnih vsebin za dosego
posameznih ciljev. Mnogi pa pri~aku-
jejo, da bo to predvsem pogovor o
napakah v preteklem obdobju in »do-
kazovanju« dodeljene ocene delovne
uspe{nosti. 
V obdobju, ki je pred nami, bomo mo-
rali {e bolj jasno predstaviti stvari, ve~
komunicirati!!!

Talumove vrednote v prvi vrsti
predstavljajo: dobri medsebojni
odnosi, izobra`evanje, usposab-
ljanje, red, urejenost, odgovornost
za kakovost dela, samostojnost,
fleksibilnost. To so vrednote, ki
nam omogo~ajo, da se bomo {e
naprej razvijali, da bomo kot pod-
jetje {e naprej uspe{ni. Katere
vrednote bi morali {e okrepiti, jim
dati {e ve~ji pomen?

Kreativnost, inovativnost, druga~nost.

Katere so pa tvoje osebne vred-
note? Kako so skladne s Talumo-
vimi?

Ob tem vpra{anju ugotavljam, kako so
se moje osebne vrednote z leti spremi-
njale. Ob dru`ini sta bila zame delo in
delovna kariera vedno pomembna. Ob
tem {e odkritost, kreativnost, fleksibil-

nost, {irina razmi{ljanja, hitrost pri
odlo~anju. Najbolj pomembna pa se
mi {e vedno zdi po{tenost. In to po{-
tenost do same sebe. Kar pomeni, da
se lahko vsako jutro mirne vesti
pogledam v ogledalo.

[tiri temeljne dejavnike zadovoljst-
va zaposlenih v Talumu predstav-
ljajo: dobri medsebojni odnosi,
varnost, stalnost zaposlitve in
ugodnosti, ki jih zaposlenim nudi
podjetje, ter samostojnost pri delu.
V krizi, ki se je dotaknila tudi nas,
bodo na veliki preizku{nji pred-
vsem stalnost, varnost zaposlitve
in ugodnosti, ki jih zaposleni ve~-
krat {tejemo kot nekaj samoumev-
nega, ~eprav v mnogih podjetjih o
njih lahko le sanjajo. S kak{nimi

»Cenim rezultat. Pa naj k
temu spadajo delavnost,
lojalnost, u~ljivost,
natan~nost, hitrost,
druga~nost. Najbolj pa
cenim nove ideje in 
njihovo izvedbo.«

»Sodelavcem moramo jasno
in razumljivo predstaviti
dejavnike, ki vplivajo na
poslovanje podjetja.«

Aluminij, {tevilka 11, november 200812



ukrepi bomo posku{ali re{evati
predvsem vpra{anje varnosti, stal-
nosti zaposlitve na{ih sodelavcev ?

@e sedaj pripravljamo razli~ne mo`no-
sti. Od ponudbe drugega dela, preraz-
porejanja delovnega ~asa do drugih
oblik, ki jih dovoljuje na{a zakonoda-
ja. Upam, da se bomo domislili {e
kak{ne nove. Izku{nje iz obdobja od
1991 do 1993 mi dajejo podlago, da
bomo tudi tokrat skupaj na{li spre-
jemljive re{itve.
Osnovno bo, da bomo v teh razmerah
znali ohraniti zdravo jedro, na katerem

se bo po kon~anem kriznem obdobju
ponovno raz{irila in pove~ala dejav-
nost. To smo enkrat `e do`iveli. Mnogi
takrat niso verjeli v predvidene u~inke
in rezultate. A je po izvedenih aktiv-
nostih na tovarni{ki lokaciji ostal in se
nenehno razvijal Talum. 

Zaposljivost. Kaj lahko vsak izmed
nas sam naredi za svojo bolj{o za-
posljivost?

Ob pridobivanju novih znanj in izku-
{enj, ki ve~ajo na{o zaposljivost, je
nujno, da se znebimo strahu. Strahu

pred tem, kaj bo. Strah nas hromi.
Pogledati moramo vase in se vpra{ati,
kaj vse znamo in zmoremo. V ve~ini
primerov bomo hitro ugotovili, da zna-
mo narediti marsikaj, kar ni nujno ne-
posredno vezano na delo v tovarni.
Vem, da so na{i sodelavci zelo spo-
sobni in kreativni ljudje, polni novih
idej in zamisli.

V dana{njem ~asu je izredno po-
membno socialno mre`enje. Sama
deluje{ tudi v strokovnih zdru`en-
jih, dru{tvih, komisijah. Kako ti
tovrstne dejavnosti pomagajo pri
delu?

V Talumu tak{nemu na~inu delovanja
dajemo premalo te`e. Nujno je, da
pozna{ ljudi v krogih, v katerih delu-
je{. Tako la`e in hitreje dobi{ nove
informacije, hitreje izmenja{ znanja in
izku{nje, ki jih pri delu potrebuje{.
Tako pogosto ni treba, da sam odkri-
va{ toplo vodo, ~e njen izvor poznajo
`e kolegi.

Ravnovesje med delom in zaseb-
nostjo postaja vse bolj pomembno.
^e je poru{eno, lahko pla~amo iz-
jemno visoko ceno. Kako se spros-
ti{, si napolni{ baterije?

To je podro~je, ki sem ga v preteklosti
verjetno najbolj zanemarila. Rada sem
delala, rada sem uresni~ila nove za-
misli in ideje. Ob tem pa preve~ po-
zabila nase. Ne na dru`ino, nase. Am-
pak te napake ne ponavljam ve~.
Vedno sem rada brala, to po~nem {e
danes. Rada si ogledam tudi kak dober
film. Vedno sem rada plesala, a teh
prilo`nosti je vedno manj. Rada grem
v naravo, rada imam vodo, morje.
Rada napolnim kov~ke in odpotujem.
Spoznavat druga~en svet in nove ljudi.
Rada po~nem marsikaj. Najraje pa se
od srca nasmejim.x

Novembra odhaja v zaslu`eni pokoj
na{ sodelavec [tefan Serdin{ek iz DE
Rondelice.
[tefan je pri{el v takratni TGA leta
1974.  Svojo delovno pot v tovarni je

za~el v livarni na delovnem mestu
livarja. V livarni je delal devet let, nato
pa ga je pot vodila v livarski del
dana{nje DE Rondelice, kjer je ostal
do upokojitve. V za~etku je opravljal

dela preddelavca in kasneje delo
pe~arja. Vsa leta od prvega delovnega
dne je delal v {tirih izmenah. Ob
prizadevnem in vztrajnem delu nikoli
ni pozabil na med~love{ke odnose. S
svojo ~love{ko toplino in iskreno
zavzetostjo si je pridobil naklonjenost
in zaupanje sodelavcev.
In kaj re~i ob slovesu? Te`ko je najti
najprimernej{e besede v trenutkih, ki

niso lahki ne zate ne za nas. Prepri~ani
smo, da tvoj odhod v zaslu`eni pokoj
ne pomeni, da se ne bomo ve~ vide-
vali. Svet je majhen in na{e poti se
bodo verjetno {e kri`ale. @elimo ti
obilo zdravja, sre~e in osebnega zado-
voljstva.x

»Ob pridobivanju novih
znanj in izku{enj, ki ve~ajo
na{o zaposljivost, je nujno,
da se znebimo strahu.
Strahu pred tem, kaj bo.
Strah nas hromi.«

Spominjali se bomo
[tefanove ~love{ke
topline in 
zavzetosti za delo

UPOKOJITEV

IVAN LON^ARI^
FOTO: TOMA@ GODICELJ

[tefan Serdin{ek
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Ves ~as se je zdelo, da nam bo dan, ki
je bil star komaj nekaj ur, padel na
glavo. Pogled proti slovenskogori{-
kim gri~em je bil  {e najbolj podoben
kislemu mleku. Namesto gri~ev – beli-
na. Pa ves ~as je rahlo rosilo. Ne ozi-
raje se na vse, smo se odpravili na
pot, na{ cilj je bil kraj Svetinje v Slo-
venskih goricah. Vsi ga bolj ali manj
poznamo kot kraj, skozi katerega se
peljemo, ko gremo v gostilno Taverna
ali v Jeruzalem.
Mi smo iskali hi{o s tablico Svetinje 7.
Tam stanuje na{ dana{nji sogovornik
Dragan Kokot, ki dela pri nas v Talumu
`e poldrugo leto. Razlog za obisk: mu-
zej voja{ke opreme. Strokovno se tej
opremi re~e militarije. To je pravza-
prav vse, kar se kakor koli dotika vojs-
ka, vojn, vojakov in je seveda poveza-
no s polpreteklo ali preteklo zgodovi-
no. In tega pri Draganu ni malo. 
Ko smo pri{li med gri~e, je svet postal
lep{i. Tudi megla gri~em dobro prista-
ja. Naredi jih ~arobne in zagonetne.
Kot `enska, ki poka`e nekaj svojih
~arov in jih {e ve~ skrije.
Hi{a stoji na vrhu vasi, tik ob cerkvi.
Dragan nas je ~akal `e pred vhodom
na dvori{~e. Podali smo si roke v poz-
drav in `e je stekel pogovor. Najprej je
povedal, da je {koda, da nismo pri{li
poleti, ko je imel dan odprtih vrat.
Takrat je bilo tam ve~ kot tristo ljudi in
tudi ve~ razstavnih predmetov je bilo
pokazanih, saj je na Svetinjah tega dne
»gostovalo« tudi ve~ Draganovih pri-
jateljev iz vse Slovenije, ki prav tako
zbirajo militarije. 
V `ivljenju sem videl `e kar nekaj
muzejev, ki so povezani z vojnami, vo-

jaki, vojskami … Za nas je morda naj-
bolj zanimiv Kobari{ki muzej, muzej 
1. svetovne vojne, ki je resni~no
dober. Muzej v Svetinjah pa je bolj
podoben veliki garderobi z veliko
obe{alniki, predali in policami. To
seveda govori o velikem pomanjkanju
prostorov, lutk, vitrin, panojev in tako
naprej. Vendar {e v nobenem muzeju
nisem videl toliko predanosti, ljubez-
ni, strasti, odrekanja in kar je {e tega
kot v Draganovem. 
Obisk pri njem je bil prava u~na ura.
Kaj ura, dve uri! Ali pa {e ve~ …
@e pred vrati v muzej nam je Dragan
pokazal topovsko granato iz ptujske
voja{nice. Ob vhodu je obe{ena jugo-
slovanska zastava s peterokrako zvez-
do. Ko pa smo stopili v glavni prostor,
so za~ele o~i nenadoma begati po
obe{alnikih z uniformami, policah s
~eladami in kapami, stenah s slikami
in fotografijami,  predalih z epoletami,
bajoneti, oznakami. 
Vrstnega reda ni bilo, vendar bom mo-
ral vseeno iti lepo po vrsti, ~e `elim,
da bo to pisanje imelo rep in glavo.
Dragan je za~el zbirati voja{ke pred-
mete pred petimi leti, ko je v gozdu
na{el staro nem{ko ~elado. Takrat je
sklenil, da bo zbiral samo ~elade. Pa
ni ostalo le pri tem. Zbira prakti~no
vse, kar je povezano z vojskovanjem.

Med najbolj zanimivimi eksponati so
prav gotovo uniforme. Ima vse, od
navadnih voja{kih do generalskih in
admiralskih. Med njimi so delovne in
sve~ane uniforme, pa tudi uniforme
gardistov. Seveda prevladujejo uni-
forme stare Jugoslovanske ljudske
armade, Teritorialne obrambe Slove-
nije in vojske Slovenije. Draganu je
najljub{a delovna uniforma padalcev,
ki so v takratni JLA edini imeli svoj
znak (padalo) pri{it na rokav uniforme.
In je tudi zelo redka. Admiralsko uni-
formo Branka Mamule, ki je neko~
vodil {tab JLA, je dobil v Beogradu.
Po spremembi sistema v Jugoslaviji
so bila v veliki meri izpraznjena
voja{ka skladi{~a in na tak na~in so

stvari pri{le v roke preprodajalcev, ti
pa jih {e danes prodajajo zbirateljem.
Ne ve sicer, ali je Mamula uniformo
kdaj tudi oblekel, je pa prav gotovo
njegova.
Prav zbiranje predmetov Jugoslovan-
ske ljudske armade in seveda tudi
Slovenske vojske je glavni Draganov

cilj. Veliko predmetov nabere v drugih
republikah, predvsem v Beogradu, kar
je razumljivo, saj je bil Beograd glav-
no mesto na{e neko~ skupne dr`ave in
s tem tudi center, kjer je bilo povelj-
stvo jugoslovanskih oboro`enih sil.
K uniformam spadajo tudi kape. Po-
sebno dobra je zbirka titovk, ki so jih
uporabljali razli~ni rodovi JLA. Potem
preseneti obse`na zbirka ~astni{kih
(oficirskih) kap. Najbolj sem si
zapomnil tri. Modro baretko, ki so jo
nosili na{i vojaki na mednarodni mi-
siji Zdru`enih narodov (mislim, da leta
1968?) na Sinaju. Druga je rde~a
baretka, ki je bojda pripadala – uh, saj
ne vem, kako jim naj re~em – tigrom
(zelo blag izraz in zelo `aljiv za tigre),

ki so pripadali paravoja{ki skupini zlo-
glasnega vojnega zlo~inca @eljka
Ra`njatovi}a - Arkana. Tretja pa je srb-
ska »{ajka~a« s pravo srbsko kokar-
do. Dragan jo je dobesedno snel neke-
mu Beograj~anu z glave in jo kasneje
tudi odkupil. 
Med pokrivala sodijo tudi ~elade.

Zbiram,
torej sem

REPORTA@A

Dragan Kokot iz Svetinj v Slovenskih gori-

cah ja bil rojen leta 1966. Od aprila 2007

je zaposlen v Talumu, v DE Ulitki. Voja{ke

predmete zbira `e pet let. Na svojem domu

v Svetinjah 7 ima urejen muzej teh pred-

metov.

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Nem{ke, ameri{ke, angle{ke, bol-
garske, vse iz 2. svetovne vojne.
^elade se razlikujejo po rodovih
vojske, ki jih je uporabljala. Tu so {e
~elade policije, pa raznih mirovnih
misij. Vsaka posebej je zanimiva.
Uporabljali pa so jih tudi doma~ini. ^e
so jih pritrdili na »{til«, so z njimi z
lahkoto praznili greznice ali me{ali
beton.
Posebej zanimive so ~elade iz 1. sve-
tovne vojne.
Ne smem pozabiti na zgodbo, poveza-
no s fotografijo, ki smo jo videli na
za~etku ogleda. Na njej sta Franc
Lesjak, doma iz Hajdine, in njegova
`ena Katica Simoni~. Fotografija je
bila posneta pred vhodom v hi{o na

Svetinjah leta 1943. Franc Lesjak,
Draganov dedek, je bil oro`nik `e v
stari Jugoslaviji. Ko se je za~ela 2.
svetovna vojna, so ga Nemci mobi-
lizirali in postal je oro`nik na Sveti-
njah. Oro`ni{tvo je bilo kar v cerkvi.
Imel je brata, ki pa je bil partizan,
prvoborec. Franc je kot oro`nik lahko

prihajal do oro`ja. In kot zaveden Slo-
venec je z njim za~el oskrbovati parti-
zane. Svojega brata. Nemcem je postal
sumljiv in postali so pozorni nanj.
Neke no~i so mu pripravili past.
Oblekli so se v partizane in pri{li na
»akcijo« predaje oro`ja. Franca so
tako ujeli. Nadaljevanje zgodbe je bolj
ali manj pri~akovano. Sledila je inter-
nacija njegove dru`ine v koncen-
tracijsko tabori{~e Auschwitz, kjer je
ve~ina na{la smrt. Seveda tudi Franc,
ki so ga pred koncem vojne ustrelili.
@alostno.
Nadaljujmo z muzejem. Nekaj plinskih
mask, {kornjev in `e smo pri fotografi-
jah. Dragan je v Beogradu od nekega
Roma kupil – pazite! – originalni

album iz leta 1927/28 (to potrjuje
posebna kovinska zna~ka na albumu)
s fotografijami iz mariborske Kadetni-
ce. Vsekakor eden najpomembnej{ih
predmetov v njegovem muzeju. Zani-
mive so tudi fotografije nem{kih
vojakov. Ve~ina je pozirala tako, da so
dr`ali roko na sponki za pas. Dragan

pravi, da zato, ker so prikrivali ozna~-
bo SS.
Zanimiva pa je tudi zbirka fotografij
»tovari{a« Tita. In spet en biser. Med
podobami mar{ala Tita hrani original-
ni poziv, s katerim so Nemci v Bosni
ponujali 100.000 nem{kih mark v
zlatu tistemu, ki bi »komunisti~nega
poglavarja«, imenovanega Tito, `ivega
ali mrtvega predal nem{kim oblastem.
V vitrinah in predalih so epolete s ~ini,
oznake nekdanje JLA, Slovenske voj-
ske pa tudi nem{ke. Tudi odlikovanj
ne manjka. ^eprav nem{ko, presune
odlikovanje, imenovano materin kri-
`ec. Podeljevali so ga v treh razli~icah.
Bronastega, srebrnega in zlatega. Bro-
nastega je dobila mati, ki je v vojni iz-

gubila enega sina, srebrnega tista, ki
je izgubila dva, in zlatega tista, ki je
izgubila tri ali ve~ sinov. Bronasti
kri`ec. Dobro nadomestilo za sina, ni
kaj. Kaj takega lahko nastane in pre`ivi
le v vojni.
Nekateri se {e spominjamo, kako je bil
videti ~in generala. Kar nekaj vezenja
na epoletah je bilo potrebnega, da so
ga naredili. Dragan hrani uniformo, na
kateri je generalski ~in ro~no izvezen.
^in generalmajorja iz leta 1960. Na-
mesto zlate niti je bila uporabljena
menda celo zlata `ica. 
Zanimivi so bajoneti. Nem{ki, jugo-
slovanski, ruski, angle{ki. Pa naboj-
nice, ~utare, daljnogledi, v`igalice, ce-
lo gumbi.
Od oro`ja naj omenim le ruski avtomat
Sudarev kalibra 7,63 mm, z naboj-
nikom s 33 naboji iz leta 1943. Zaradi
hrambe so mu prevrtali cev, tako da je
kot oro`je neuporaben. Za uporabno

oro`je, torej tako, ki lahko ubije, bi
Dragan potreboval sistem elek-
tronskega varovanja, povezan s polici-
jo. Tega si pa seveda ne more privo{-
~iti. 
Omenil sem `e, da je muzej podoben
veliki omari. Skoraj vse uniforme visi-
jo na obe{alnikih. Morale bi biti na
lutkah. Za ~ine in razli~ne oznake bi
Dragan potreboval vitrine. Pa tudi
kak{en pano z razlagami ne bi {kodil.
Vse to je drago, denarja pa vedno pre-
malo. 
Mislil sem, da bom tokratno reporta`o
pisal po zapiskih, ki sem jih delal v
muzeju. Pa sem jo napisal kar na
du{ek. Pisal sem le po spominu in po
fotografijah iz muzeja. Tokrat sem

veliko napisal, ker je tematika zares
zanimiva. Marsi~esa pa tudi nisem,
kajti povedanega je bilo mnogo ve~.
Po ogledu nas je Dragan povabil v
svojo hi{o, nam ponudil mo{t in kavo
ter naslednjo uro klepetanja. Dober,
zanimiv, zgovoren in preprost mo`.
Vsaka ~ast. In seveda hvala za vse.
In na koncu vpra{anje: kdo bo
Draganu se{il sraj~ico? Kdo mu bo
pomagal do primernih prostorov? Do
lutk? Do…? Krajevna skupnost?
Ob~ina? Talum? Mi?
Na mizi v muzeju je {katla. Na njej
pi{e PROSTOVOLJNI PRISPEVKI.
Oglasite se kdaj na Svetinjah 7 in
vrzite v {katlo kak evro ali dva ali … x
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Jesen. Foto: Aleksandra Jelu{i~.

Panorama. Foto: Lidija Kosi.Na Grossglockner. Foto: Lidija Kosi.

Sv. Pavel, Rim. Foto: Milan Osterc.
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Smrt je nekaj, kar nam podari `ivljenje
po `ivljenju. Zato `ivite `ivljenje in na
koncu sprejmite njegov dar. Tudi ~e se
je bojite, jo rotite ali jo odmislite, bo
smrt pri{la in vas vzela.
Ste kdaj razmi{ljali o tem, kaj je
posebnost na{e kulture, kaj je kri~e~a
druga~nost, ki pre`ema na{o zavest?
To je zavest, da `ivimo tako, kot da ne
bomo nikoli umrli in kot da je izguba
bli`njih nekaj, kar ti zaznamuje `ivlje-
nje, ga pretrese do korenin, v~asih celo
tako silovito, da nismo prepri~ani, ali
bomo zmogli nadaljevati sami. Na{a
kultura bivanja se oprijema individual-
nosti, kar pomeni, da smo bole~e na-
vezani na dolo~en krog ljudi, na katere
se lahko zanesemo, da bodo vedno
tukaj, ko jih bomo potrebovali. Neka-
teri poznajo v svojem `ivljenju le eno
osebo, na katero se povsem nave`ejo,

v~asih celo tako zelo, da izgubijo svoje
lastno `ivljenje. A ~lovek ni narejen za
samoto, ~lovek je narejen za `ivljenje v
tropu, kjer je izguba nekaj samoumev-
nega, nekaj, kar pride za `ivljenjem.
Zakaj se torej vsak dan sprenevedamo,
da nismo ve~ni, zakaj se nam zdi, da je
na{ konec zelo dale~, zakaj ne govo-
rimo o smrti? Gre za nekak{no kolek-
tivno sprenevedanje, bole~ strah, ki
mu posku{amo ube`ati. In na koncu si
priznamo, da ne gre za strah pred na{o
smrtjo, gre za strah, da bi umrli drugi
in mi pre`iveli, strah pred bole~ino,
kako se znajti sredi ponorelega sveta,
brez nekoga, ki bi nas dr`al za roko in
nam povedal, da ni ni~ narobe, ~e se
bojimo, jo~emo ali dvomimo.
Ali gre pri vsem skupaj res za DAN
MRTVIH ali pa morda za DAN @IVIH
SPOMINOV? Vpra{ajte se. Vse tiste

sve~ke, mogo~ni spomeniki in morje
cvetja niso samo odraz postavljanja
pred drugimi, gre tudi za bole~e
oklepanje `ivih spomina na umrle. Za
vsemi zidovi pokopali{~ so zgrajena
majhna sveti{~a, kjer hranimo svoje
spomine in kamor se lahko zatekamo v
begu pred svetom, v upanju, da nas bo
pogrela misel, da pod vsemi temi
skrbnimi nasadi cvetja in mogo~nimi
kamnitimi slavospevi biva nekdo, ki ga
ne `elimo izpustiti. In to so globoke
korenine na{e kulture bivanja.
Spomenikov ne gradimo zanje – ~emu
le? Gradimo jih za svoje spomine in
sve~ke gorijo tam za nas, da nam
ogrejejo srca, pre`enejo bole~ino,
osamljenost, grenkobo …
Za na{o kulturo se ne spodobi poza-
biti, nau~eni smo tako, da se spodo-
bi, da pestujemo svoje spomine in
`alujemo, spodobi se, da tega ne ka-
`emo svetu. Dru`ba od nas torej pri~a-
kuje, da gremo naprej in da ostanemo
sami sredi hladne de`ele brez sonca.
Ne spodobi se tudi, da bi spoznali
nekoga, ki bi nam pomagal pozabiti,
ker bi to pomenilo, da smo pozabili
tistega, ki je s teboj delil `ivljenje. A
poglejmo vase. @ivljenje je narejeno
tako, da odteka, z vsakim dnem smo
bli`e svojemu koncu. To je neizbe`no.
Prav je, da rezerviramo del~ek svojega
srca za tiste, ki so se poslovili, in ga na
{iroko odpremo tistim, ki v na{a `iv-
ljenja {ele prihajajo. Vsak nam bo
podaril nekaj, kar potrebujemo, da
lahko `ivimo z nasmehom, da smo
bli`e tistemu, kar smo neko~ `eleli
postati. Pustimo torej, da bole~ino
odnese novembrski veter, naj ostane
samo topel ob~utek ob spominu na
tiste, ki smo jih imeli radi. Oni so nam
podarili ko{~ek sebe, ujet v spomine,
mi smo zanje rezervirali del svojega
son~nega srca, kjer lahko `ivijo ve~no
… x

De`ela brez vrnitve

KOLUMNA

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

»Prav je, da rezerviramo
del~ek svojega srca za tiste,
ki so se poslovili, in ga na
{iroko odpremo tistim, ki v
na{a `ivljenja {ele prihajajo.«
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Dan D za maratonce, polmaratonce in
kratkoproga{e. Dan D za veliko resnih
teka~ev in rekreativcev. Dan D za vse
tiste, ki so celo leto pridno trenirali, in
tudi za tiste, ki so se za udele`bo na
Ljubljanskem maratonu odlo~il tik
pred zdajci.
Na startu za 21,1 in 42,2 km se je
zbrala mno`ica teka~ev in teka~ic, bilo
je veliko nasmejanih obrazov in le ma-
lo resnih. Kot se je v zadnjih urah pred
maratonom spreminjala vremenska
napoved, tako so bili oble~eni tudi te-
ka~i: eni skoraj zimsko, drugi kot da je
sredi poletja. Vzdu{je in prijetno vzne-
mirjene sta nara{~ala in pred za~etkom
je bilo potrebno {e rahlo ogrevanje.
Glede na mno`ico ljudi je bilo vse
skupaj videti kot mravlji{~e, obuto v
{portne copate. [e zadnji~ je bilo treba
preveriti, ali je ~ip za merjenje ~asa
name{~en, ali so copati zavezani, me-
rilniki sr~nega utripa nastavljeni, in {e

vso drugo navlako, ki jo teka~i nosimo
po potrebnem in malo manj potreb-
nem s seboj. Eni smo bili ob GPS na
roki, MP3 v u{esih, ~ipom na nogi in
pasom z dodatno vodo okoli telesa
videti, kot da gremo na kak{no poseb-
no misijo.
Ob velikem poku se je za~elo. Pravza-
prav se je za~elo za tiste, ki smo upo-
{tevali pravila lepega vedenja in se
postavili na start v skladu s svojimi te-
ka{kimi sposobnostmi {ele tri minute
kasneje. Gne~a je bila neizmerna in
sredi{~e Ljubljane je bilo kot veliko
ozko grlo. Prvih nekaj kilometrov je
bilo izjemno te`ko te~i, saj se je o~itno
veliko teka~ev, ki so imeli pol`ji tem-
po, postavilo na {tartno ~rto in z zelo
po~asnim tempom so ovirali hitrej{e
teka~e. Po nekaj kilometrih je tek
postal tek. Vsakih 5 km so Ljubljan-
~ani postavili postaje z vodo, sadjem,
sladkorjem in teka~i smo tam nabirali
energijo in se hidrirali. Prvi krog, 
21 km, je minil hitreje, kot je kazala

ura. Tisti z belo {tartno {tevilko so se
pripravljali na finale malega maratona
in so zadnjih nekaj kilometrov pred
svojim ciljem za~eli pospe{evati, kar
je bilo za nas, z rumeno {tartno
{tevilko, ki nas je ~akal {e en krog in
novih 21 km, precej velika sku{njava.
^eprav so me noge skoraj ponesle z
njimi, me je ko{~ek pameti prepri~e-
val, da me ~akata {e dve uri teka in da
se je treba var~evati z mo~mi.
Za~etek drugega kroga je prinesel sko-
raj preve~ prostora. Le tu in tam je {e
bil kak{en teka~, teka~ic pa sploh zelo
malo. Blizu 26. km so mi noge tako
otekle, da sem se morala ustaviti, da
sem zrahljala vezalke, pa {e se mi je
zdelo, da bodo copati premajhni. Ni se
mi zdelo, da sem kaj posebej utrujena,
in za~ela sem od{tevati kilometre do
konca. [e vedno je bilo ob progi kar
nekaj gledalcev, ki so glasno navijali
in to nam je dajalo dodatni elan. V
zadnji ~etrtini poti so noge postale

te`ke, podplati peko~i in me~a bole~a.
Ob meni je tekel izku{en teka~ in ob
prijetnem pogovoru so se za~eli
iztekati zadnji kilometri. Upam, da sem
si zapomnila vsaj kako teka{ko mod-
rost, ki jo je v teh kilometrih delil z
menoj. Bolj ko se bli`al cilj, bolj so
ob~utke bole~ih nog zamenjali ob~utki
zmagoslavja, da bo za menoj 42 km,
da bom spet premagala samo sebe. Ta
ob~utek me je tako ponesel, da sem po
ciljni ravnini tekla na polno, s pulzom,
ki je bil na zgornji meji `ivljenja. Ura je
pokazala, da mi je to prineslo ~as pod
{tiri ure, kar je bila moja teka{ka `elja
v letu 2008.
Pogosto me ljudje spra{ujejo, zakaj
te~em. Je to stvar rekreacije in giban-
ja? Zelo majhen del je v tem razlogu.
Tek so minute in ure, ko imam ~as za-
se, za svoje misli, za pogovore s se-
boj. To so minute in ure, ko se po~u-
tim lahko in svobodno. Za to si je
vredno vzeti ~as! x

Sode~ po najdbah, ki segajo v ~as

starega Egipta, so bovling poznali `e

okrog leta 5200 pr. n. {. Angle{ki kralj

Henrik VIII. naj bi ga igral s topovski-

mi kroglami. V Nem~iji in {e nekaterih

delih Evrope se je razvila igra, pri

kateri so igralci s kotaljenjem krogle

podirali po devet kegljev. Bovling z

devetimi keglji se je hitro raz{iril po

Angliji in Ameriki, kjer je postal zelo

priljubljen. Med prohibicijo so igro

prepovedali, ker so na igri{~ih tudi

kockali in popivali. Da bi se izognili

prepovedi, so devetim kegljem dodali

{e enega in spremenili njihov razpored

v obliko trikotnika, ki se uporablja {e

danes.

Po letu 1946 so se igri{~a avtoma-
tizirala in bovling je kmalu postal ena
najbolj priljubljenih oblik pre`ivljanja
prostega ~asa v Ameriki. Dvajset let
kasneje se je bovling z desetimi keglji
raz{iril tudi v Anglijo, vendar so zara-
di pomanjkanja denarja igri{~a kmalu
za~ela propadati. Priljubljenost igre je
upadala tudi zaradi prezapletenega na-
~ina to~kovanja, kar pa se je spreme-
nilo z uvedbo ra~unalnikov, ki so {teli
to~ke. V osemdesetih in devetdesetih
letih se je {tevilo velikih bovling cen-
trov spet pove~alo in {e vedno nara{-
~a. Pojavile so se {e nove izbolj{ave,
npr. odbija~i, ki prepre~ijo krogli, da
bi se skotalila s proge, kar je v veliko
pomo~ otrokom. Bovling centri so ta-

Pogovor s seboj

[PORT

JASNA ^U[ BABI^

Podjetni{ka liga
v bovlingu na Ptuju

MARKO DROBNI^
FOTO: DARKO FERLINC
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Grossglockner, po slovensko Veliki
Klek, je gora prese`nikov: s svojimi
3798 m je najvi{ja gora v Visokih Tu-
rah ter najvi{ja gora v Avstriji in sred-
nji Evropi. Nad {irnim ledeni{kim sve-
tom se dviga kot oster greben.

Na pot sva se odpravila 30. avgusta
2008..  Pono~i sva se vozila po dravski
dolini, ~ez Vi~ v Avstrijo in naprej mi-
mo Celovca, Beljaka in [pitala ob Dra-
vi do idili~ne gorske vasice Kals na
vzhodnem Tirolskem, kjer sva se po

strmi gorski cesti povzpela do velikega
parkiri{~a pri hotelu Lucknerhaus, kjer
je bilo izhodi{~e za najin vzpon na
goro.
Prispela sva ob prvem svitu in v
jutranji zarji zagledala s snegom posi-
pan in ble{~e~ vrh Grossglocknerja.
Po pripravljanju opreme sva se ob
ledeni{kem potoku Kodnitzbach od-
pravila po dolini navzgor. Ves ~as naju
v daljavi spremlja mogo~na silhueta
Velikega Kleka. Najina pot je vodila
mimo ko~ Lucknerhütte in Stüdel-
hütte, kjer so se za~ela prva sne`i{~a.
Tu se planinsko pohajanje kon~a, kajti
prispela sva do ledenika Kodnitz, kjer
sva si nadela dereze in se ledeni{ko
navezala ter pre~ila ledenik v smeri
na{e zadnje ko~e na Adlersruheju. Na
ledeniku sva do`ivela pravo kanonado
padajo~ega kamenja, kamni so bili
veliki kot manj{i avtomobili in pri pad-
cu so se raztre{~ili na manj{e kose,
kar nam je pognalo adrenalin po `ilah
... 

Popoldan sva se son~ila pri ko~i
Erzherzog Johann Hütte in opazovala
gornike, ki so se vra~ali z uspelega
vzpona, potem pa ve~erja in spanje ...
Zjutraj pa priprave na vzpon, navezo-
vanje in premagovanje vstopne sne`ne
strmine z derezami in cepinom ... Od
tam dalje sva plezala po nalo`enih
skalnih plo{~ah, ki so zaradi velikega
obiska in uporabe derez precej zgla-
jene. Za varovanje so namenjene
visoke `elezne palice, ki so name{~ene
vsakih nekaj metrov in kamor prip-
nemo plezalno vrv. Nekaj mest je zelo
zra~nih in ne dopu{~ajo nepazljivosti
in vrtoglavice. Na vrhu naju je pri~akal
velik kovinski kri`, prostora pa ni bilo
prav veliko. [irni pogled je zaplaval v
popolnoma jasnem vremenu v daljave
... Enkratno in nepozabno do`ivetje.
Na koncu naju je seveda ~akal {e ses-
top, ki je pa~ nuja vsake osvojene
gore, le da je premnogokrat predolg ...
x

ko postali prostor za zbiranje, dru`enje
in rekreacijo.
Poleg dru`abnega zna~aja ima tudi ta
igra, tako kot vsaka druga, tekmovalni
zna~aj, saj ima v svetu danes `e ve~
kot 17 milijonov registriranih profe-
sionalnih igralcev. Pri nas v Sloveniji
smo bovling za~eli igrati {ele v poznih
devetdesetih letih, danes pa je v dr`avi
15 bovling centrov. V ptujskem pote-
kajo tekmovanja na mednarodni,
dr`avni in ob~inski ravni. Ekipa Talu-
ma, ki {teje sedem tekmovalcev, `e
tretjo sezono zapored nastopa v ptuj-
ski podjetni{ki bovling ligi. Letos tek-
muje 22 ekip, ki so bile razvr{~ene v

tri skupine glede na lanske oziroma
spomladanske dose`ke. Prvi dve ekipi
iz vsake skupine sta se uvrstili v tek-
movanje za prvaka lige. Med temi
ekipami je tudi ekipa Taluma, ki je
edina v tej dru{~ini brez profesional-
nega tekmovalca v slovenski dr`avni
ligi. Ponovitev lanskega 4. mesta bo
za na{o ekipo zelo te`ka naloga, trudili
pa se bomo, da ta cilj izpolnimo. Tek-
movanja v podjetni{ki bovling ligi so
ob ponedeljkih in torkih popoldan v
bovling centru na Ptuju. Veseli bomo
vsake podpore in tudi izzivalcev, ki bi
posku{ali prese~i na{e rezultate … xMarko Drobni~

Vzpon na
Grossglockner

POTOPIS

LIDIJA KOSI
FOTO: IGOR LAMPE

Proti vrhu Na vrhu
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Izlet v Rim

FOTO: MILAN OSTERC, ZDRAVKO [TUMPERGER, 
SLAVKO KRAJNC, IVO ERCEGOVI]

FOTOREPORTA@A
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Jesenski izlet, ki ga je letos orga-
nizirala Komisija za kulturo pri sindi-
katu SKEI, nas je vodil v ve~no mesto
Rim. Za~etek na{ega potovanja je bil
`e v petek, 10. oktobra, v poznih po-
poldanskih urah, kar je pomenilo, da
smo potovali pono~i, v Rim pa smo
prispeli zgodaj zjutraj. 
Na{ ogled se je za~el v najmanj{i
samostojni dr`avi Vatikan, ki je postal
samostojen leta 1929. Na majhnem
prostoru se skrivajo neprecenljivi zak-
ladi Vatikanskih muzejev, kjer hranijo
veliko dragocenih umetni{kih zakla-
dov vseh vrst. ^udovita Sikstinska ka-
pela s stropno poslikavo, ki na eni
strani prikazuje Mojzesovo `ivljenje
(Stara zaveza), na drugi pa Kristusovo
`ivljenje (Nova zaveza) nas je o~arala.
Na veli~astnem Trgu svetega Petra
stoji mogo~na bazilika svetega Petra,
ki predstavlja najve~je kr{~ansko sve-
ti{~e. Z vi{ine kraljuje veli~astna
Michelangelova kupola, kamor so se
pogumni povzpeli in si ogledali Rim
tudi s pti~je perspektive. Podzemlje
bazilike skriva katakombe, kjer so
mnogi nagrobni spomeniki pape`ev,
kraljev, kraljic, kardinalov in {kofov.
Po skupnem ogledu smo imeli nekaj
prostega ~asa za osve`itev in potepa-
nje po Vatikanu in bli`nji okolici. 
Popoldan smo pre`iveli na najbolj
znanih rimskih trgih. Ogledali smo si
obse`en trg Navona, ki stoji na pros-
toru anti~nega Domicijanovega sta-
diona z najlep{im Berninijevim vod-
njakom, Fontano {tirih rek. Pot nas je
vodila do Panteona, slave Rima, ki je
nedotaknjen arhitektonski klasi~ni
spomenik Rima. Fontana di Trevi nas
je navdu{ila, njena zgodba pa govori,
da si tujec, ki pije vodo iz vodnjaka ali
vr`e kovanec vanjo, zagotovi vrnitev v
Rim. Nekateri so to tudi storili in upaj-
mo, da se jim bodo `elje uresni~ile.
Pot nas je nato vodila do [panskega
trga, kjer smo se sprehodili po ~udo-

vitih stopnicah do cerkve, ki kraljuje
na vrhu. Po ogledu smo nadaljevali
potovanje s podzemno `eleznico,
nekateri celo prvi~, iz osr~ja Rima do
avtobusa in nato do hotela Villa Maria,
kjer smo imeli ve~erjo. Nekateri so
no~ prespali, spet drugi so si jo
kraj{ali kako druga~e. Po zgodnjem
zajtrku smo pot nadaljevali do pre~u-
dovite bazilike sv. Pavla zunaj obzidja,
nato nas je pot vodila skozi reziden~no
~etrt E.U.R., ki je bila zgrajena leta
1942 za svetovno razstavo – te ni bilo
zaradi za~etka 2. svetovne vojne –, do
najstarej{ega dela Rima, kjer smo si
ogledali najve~ji ~ude` rimske civi-
lizacije, mogo~ni Kolosej. Ogromen
amfiteater je za~el graditi cesar Vespa-
zijan leta 72, kon~al ga je njegov sin
Tit leta 80. Imel je vlogo velikega sta-
diona, na katerem so potekali najve~ji
gladiatorski boji. Nadaljevali smo do
bazilike svetega Petra v verigah, kjer
hranijo verige, s katerimi je kralj
Herod vklenil sv. Petra. Cerkev je
znana po mogo~nem Michelangelo-
vem kipu Mojzesa. Nadaljevali smo
proti Bene{kemu trgu, ki je svoje ime

dobil po Bene{ki pala~i.  Leta 1455 jo
je zgradil pape` Pavel II., ko je bil {e
kardinal v Benetkah.
Po veli~astnih stopnicah, narejenih po
Michelangelovem na~rtu, smo se
povzpeli na Kapitol, neko~ sveti kraj
rimskih bogov, cilj slavnostnih poho-
dov zmagovitih voja{kih voditeljev,
danes pa sede` `upana rimske mestne
ob~ine. Ogledali smo si Forum
romanum – Rimski trg iz druge per-
spektive. Forum romanum je bil sre-
di{~e dru`benega in gospodarskega
`ivljenja v ~asu republike. Vodilno
vlogo je ohranil tudi v imperialni dobi.
Njegova vloga pa se je izgubila v ~asu
pape`a Gregorja VII. Po skupnem
ogledu, ko nam je na{a vodi~ka,
gospa Martina, polna znanja, povedala
veliko zgodovinskih zanimivosti, smo
imeli nekaj prostega ~asa za samostoj-
no raziskovanje. 
V zgodnjih popoldanskih urah smo se
s podzemno `eleznico odpeljali do
avtobusa. Polni vtisov smo se poslo-
vili od veli~astnega Rima in se
odpravili proti domu. [ele na poti do-
mov smo ugotovili, kako lepa, zelena

in enkratna je pokrajina, po kateri smo
premagovali pot domov. S kraj{imi
postanki za osve`itev je ~as hitreje mi-
neval, posebej pa so za to poskrbeli
fantje iz zadnjega dela avtobusa, neka-
teri z govorjenjem, drugi s stre`bo
doma~ega peciva, ki ga na vsakem
izletu pridno deli na{ Ivek. Nekateri so
bili po dolgem ~asu v »kinu«, saj nam
je {ofer dolgo vo`njo kraj{al s filmi.
Vsak izlet je nekaj posebnega in vedno
je odvisno, kak{na ekipa se najde na
avtobusu. Veliko smeha, dobre volje
in dolga pot do `elenega cilja veliko-
krat mine, kot bi pihnil.
Na{a vodi~ka je stara znanka Son~ko-
vih potovanj v Rim in je bila polna
zgodb in zanimivosti.
Imeli smo ~udovito vreme, dobre
vodi~e, videli in spoznali veliko nove-
ga in lahko si samo `elimo, da bi tudi
v prihodnje lahko od{li na {e kak
podoben izlet. O priljubljenosti tak{-
nih potovanj govori vedno vi{ja ude-
le`ba, saj smo se v Rim podali s kar
tremi avtobusi.
Hvala vsem, ki so se potrudili, da smo
lahko do`iveli kan~ek ve~nega mesta.x

Izlet v ve~no mesto

SINDIKALNI IZLET

BRIGITA LUKMAN
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Forum romanum
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: ADAMI – ITALIJANSKI SMU^ARSKI SKAKALEC (GIANCARLO),
PEAN – [TIRIZLO@NA STOPICA, ARETINO – ITALIJANSKI PISATELJ (PIETRO,
1492-1556), AEBI – [VICARSKA VIOLON^ELISTKA (IRENE, 1939), MIROS –
VZDEVEK PESNIKA MIROSLAVA SLANE, AGNI – INDIJSKI BOG OGNJA.

KRI@ANKA
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